

Referat af møde i Den Lokale Trepert for Storebælt

Mødetidspunkt: 1. april 2025 fra kl. 10:00-13:00

Mødested: Kerteminde Rådhus, Hans Schacksvej 4, 5300 Kerteminde

Mødelokale: Byrådssalen

Der forelå følgende dagsorden for mødet:

Mødepunkt		Tidspunkt
1.	Velkomst, meddelelser, godkendelse af referat fra sidste møde samt godkendelse af kommissorium v/formanden [orientering/beslutning] Bilag: - <i>Bilag 1 – Referat af møde i Den Lokale Trepert for Storebælt 13.03.2025</i> (udkast) - <i>Bilag 2 - Kommissorium for Den Lokale Trepert for Storebælt 01.04.2025</i> (udkast)	10:00
2.	Orientering om møde i teknikergruppen og Task Force for Arealudtag v/sekretariatet [orientering] Bilag: - <i>Bilag 3 – Referat af møde i teknikergruppen d. 18.03.2025</i> (til orientering)	10:05
3.	Fagligt oplæg fra Envidan [orientering]	10:20
4.	Bordet rundt – status på arbejde med arealomlægning og forslag til fremdrift [drøftelse]	11:00
5.	Lodsejerorientering/lodsejerdialog [drøftelse] Bilag: - <i>Bilag 4 – Skabelon - Lodsejerrettet infomøde 04.03.2025</i>	11:30
Frokost		12:00
6.	Dagsorden for næste møde	12:30
7.	Eventuelt	12:50

Ad pkt. 1 – Velkomst, meddelelser, godkendelse af referat fra sidste møde samt godkendelse af kommissorium

Under punktet bød formanden velkommen, orienterede om afbud og bad de tilstedeværende mødedeltagere præsentere sig. Der var afbud fra Nynne Printz og Rikke Fink fra Langeland Kommune samt fra Pernille Bech fra Nyborg Kommune. Fra Langeland Kommune var i stedet Jørgen Nielsen og Astrid Ejlersen tilstede og fra Nyborg Kommune var Birgitte Breum til stede.

Formanden orienterede om mindre rettelser til kommissoriet siden sidste møde og spurgte om der var bemærkninger til kommissoriet. Det blev besluttet, at der under pkt. 2 i kommissoriet vedr. formål, i bemærkningen i parentes knyttet til skovrejsning skulle stå *"herunder for at bidrage til grundvandsbeskyttelse"*. Derudover blev det besluttet, at der under afsnit 5 vedr. møder skulle indføres, at mødefrekvens evalueres efter 2025. Det blev besluttet at godkende kommissoriet med disse ændringer.

Ad pkt. 2 - Orientering om møde i teknikergruppen og Task Force for Arealudtag

Sekretariatet gav først en status fra det seneste møde i Task Force for Arealudtag d. 25. marts. Der blev spurgt ind til muligheden for at se barrierelisten. Sekretariatet vil orientere om hvor barrierelisten kan findes.

Sekretariatet orienterede om et fælles møde i teknikergupperne for de lokale treparter for Storebælt, Odense Fjord og Det Sydfynske Øhav d. 18 marts. Det primære formål med teknikergruppemødet var at gruppen skulle blive enige om nogle overordnede principper for arealudpegning og valg af projekter til bedst mulig indfrielse af de nationale indsatsmål. Dette formål blev ikke opfyldt, idet der var for stor usikkerhed omkring tilgangen til arbejdet med andre nationale indsatsmål end kvælstofreduktion og udtagning af lavbundsjord ifm. arbejdet i 2025 og ligeledes usikkerhed omkring hvilket arbejde der skulle ligge i hhv. teknikergruppen og i de enkelte kommuner. Formandskommunerne havde fredagen forinden dagens møde drøftet rammerne for arbejdet i teknikergruppen og udarbejdet et forslag, som blev præsenteret af sekretariatet. Forslaget blev drøftet, men punktet blev ikke færdiggjort. Den Lokale Trepert gik til oplægget fra Envidan og fortsatte de videre drøftelser i relation til teknikergruppen under punkt 4.

Ad pkt. 3 - Fagligt oplæg fra Envidan

Under punktet holdt Christian Vinther fra Envidan et oplæg vedr. forskellige typer af vådområde- og lavbundsprojekter, som mulige virkemidler til indfrielse af de udmeldte indsatsbehov. Christian kom bl.a. ind på, at der ses en trend i udviklingen af virkemidler over mod de mere multifunktionelle projekter frem for de klassiske vådområde- og lavbundsprojekter. Det var dog et vigtigt opmærksomhedspunkt, at jo flere synergier f.eks. et vådområdeprojekt skal kunne rumme des mindre effektivt vil det være til at fjerne kvælstof. Landbruget spurgte ind til minivådområder

og pointerede, at der var ønske fra landbrugets side om i stor stil at benytte minivådområder som virkemiddel idet de fjerner meget kvælstof pr. hektar og derfor efter etablering vil efterlade mere areal til natur. Det blev understreget, at det var en bunden opgave at udtage 15 % landbrugsareal også selvom kvælstofindsatsbehovet eventuelt indfris ved udtag af et mindre areal til minivådområder. Minivådområder lå desværre udenfor Christian Vinthers kompetenceområde ift. rådgivning og det blev besluttet at få en relevant oplægsholder til at komme og holde oplæg om minivådområder ved næste møde.

Ad pkt. 4 - Bordet rundt – status på arbejde med arealomlægning og forslag til fremdrift

Under punktet fortsattes drøftelserne vedr. teknikergruppen. Det blev besluttet, at teknikergruppen for Den Lokale Trepert for Storebælt skulle holde sine egne møder og dermed være mere operationel. Teknikergruppen skal fortsat bestå af kommunernes teknikere samt én repræsentant fra hhv. landbruget, DN og NST. Der var ligeledes et ønske om fortsat at fastholde nogle få fælles møder, hvor teknikergupperne for de lokale treparter for Storebælt, Odense Fjord og Det Sydfynske Øhav har møder fælles til faglig sparring, drøftelse af eventuelle barrierer mv.

Sekretariatet understregede, at der var behov for at Den Lokale Trepert besluttede nogle mere klare rammer for arbejdet med de nationale indsatsmål på det tekniske niveau herunder sætte nogle klare rammer for prioritering mellem virkemidler/projekttyper. Det blev besluttet, at den lokale trepart ved næste møde d. 6. maj skal træffe beslutning om rammer for denne prioritering. Det blev endvidere besluttet at sekretariatet udarbejder et kommissorium for teknikergruppen inden næste møde.

Den lokale trepart ønskede at få følgende status fra MARS ved næste møde:

- Kvælstofindsatsbehovet for hele oplandet
- En screening af potentialet for projekter i et udvalgt delvandoplad.
- En oversigt over alle nuværende projekter/skitseprojekter i det udvalgte område (alle eventuelle skitseprojekter, som ikke for nuværende fremgår af MARS skal lægges ind for det konkrete case delvandopland).

Ad pkt. 5 - Lodsejerorientering/lodsejerdialog

Den lokale trepart havde i mødematerialet modtaget en skabelon for lokale lodsejerrettede informationsmøder, udarbejdet af sekretariatet. Sekretariatet præsenterede kort tankerne bag de valg der var gjort ift. udformningen af skabelonen og den lokale trepart gav deres bemærkninger. Det blev fra landbruget understreget, at det ikke er noget problem, at købe jord, som erstatning for den jord der skal udtages (i alt 15 %) idet der er mange landmænd, som ønsker at komme ud af erhvervet.

Treparten drøftede efterfølgende måder at informere landmænd omkring arealomlægningen.

Det blev besluttet at sekretariatet modtager forslag til brug af de 300 t.kr. i FLI-puljen via mail. Forslagene kan evt. drøftes ved næste møde.

Ad pkt. 6 – Dagsorden for næste møde

Den lokale trepart drøftede dagsorden for næste møde og blev enige om følgende punkter.

1. Oplæg vedr. minivådområder
2. Status på omlægningsplanen, herunder:
 - Status på kvælstofindsatsbehovet i hele oplandet
 - Præsentation af en screening af udvalgt delvandopland for potentialer
 - Præsentation af foreløbige projekter/skitseprojekter i det udvalgte område.
3. Kommissorium for både den fælles og den opdelte teknikergruppe (hvis der fra de øvrige treparters side er ønske om at bibeholde den fælles teknikergruppe)
4. Beslutning om prioritering af virkemidler/projekttyper i teknikergruppen.
5. Drøftelse af en felttur

Ad pkt. 7 – Eventuelt

Der blev ikke taget nogle drøftelser under eventuelt